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Notulen van de vergadering van de Ministerraad op 21 april 1954
*’s Morgens te 11 uur aangevangen en 's middags voortgezet, Trêveszaal.

Aanwezig: De Minister-President Drees en de Ministers Algera, Beel, Beyen (alleen bij de
morgenvergadering), De Bruijn, Cals (alleen bij de middagvergadering), Donker, Kernkamp, Van
de Kieft, Luns, Mansholt, Staf, Suurhoff, Van Thiel, Witte en Zijlstra.

Secretaris: J. Middelburg.
- - -

3. Buitenlands beleid
- - -
b. Besprekingen met Indonesië (Zie notulen MR d.d. 12 April 1954, punt 9.)
Minister Luns deelt mede, dat hij Donderdag Susanto heeft ontvangen om hem het Nederlands
antwoord te overhandigen. Daarbij heeft de Minister er op gewezen dat de stemming in
Nederland ten opzichte van Indonesië weinig gunstig is te noemen, o.a. door de uitlatingen van
President Sukarno tegenover het communistische Kamerlid Mevrouw Lips en door de reacties
van officiële zijde in Indonesië op de Nederlandse nota om aan de gearresteerde Nederlanders de
normale consulaire bijstand te laten geven, welke nota als “pure nonsens” werd gekenschetst. Als
derde voorval heeft spreker genoemd het feit, dat de Indonesische Minister-President en de
Minister van Buitenlandse Zaken nog voor het antwoord van Nederland was ontvangen hebben
medegedeeld aan te nemen, dat de Unie binnen enkele maanden zou zijn opgeheven. Dergelijke
dingen doen bij de Nederlandse Regering de verwachting niet toenemen, dat de verhouding tussen
Indonesië en Nederland bij beëindiging van de Unie een verbetering zal ondergaan. Daaraan heeft
spreker toegevoegd, dat de besprekingen over de Unie beter niet voor de verkiezingen in
Indonesië zouden kunnen worden gehouden. (In dit verband deelt de Minister aan de Raad mede,
dat de Ambassadeur van India hem zei, dat men beter zou kunnen wachten tot de verkiezingen in
Indonesië hebben plaats gevonden.) Daarna heeft spreker de nota aan Susanto overhandigd.
Aangezien hij de indruk had, dat de Ministerraad niet afwijzend stond tegenover het houden van
de besprekingen in een derde land, heeft hij aan Susanto gezegd, dat de besprekingen in Indonesië
niet mogelijk waren, maar dat Italië in overweging genomen zou kunnen worden genomen.
Daarna is hem uit  de notulen van de Ministerraad gebleken, dat de Minister-President het houden
van besprekingen buiten Nederland onaanvaardbaar acht. Daarom heeft spreker daarna
medegedeeld, dat in Nederland tegen het houden van besprekingen buiten ons land ernstige
bezwaren zouden rijzen. Intussen heeft de Indonesische Minister van Buitenlandse Zaken Sunarjo
in Indonesië gezegd, dat er geen sprake van een goede verstandhouding met Nederland kan zijn,
als men niet tot overeenstemming over Nieuw-Guinea komt.

Minister Beyen is het eens met de opvatting van Van Roijen, dat het eenzijdig
opzeggen van de Unie door Indonesië geen storm in Amerika zal doen opsteken. Indonesië zal
alleen zelf door het opzeggen van de Unie allerlei moeilijkheden krijgen o.a. met
de EPU.

Minister Beel informeert of het krantenbericht juist is, dat van Amerikaanse zijde
bezwaar tegen beëindiging van de Unie is gemaakt. Minister Luns antwoordt, dat van Amerikaanse
zijde steeds is gezegd, dat men prijs stelde op handhaving van de Unie. Spreker is het echter eens
met Minister Beyen, dat men hoogstens kan verwachten, dat in enkele hoofdartikelen in
Amerikaanse en Engels kranten het eenzijdig verbreken van de Unie zal worden veroordeeld.

Minister Donker heeft in de krant gelezen, dat Nederland ook bereid zou zijn over
Nieuw-Guinea te spreken. De Minister-President veronderstelt, dat hierbij is gedoeld op de passage,
waarin de Regering zich bereid verklaart te spreken over Nieuw-Guinea, niet wat betreft de status,
maar tot het wegnemen van misverstanden en ongerustheid bij Indonesië. Minister Beyen
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antwoordt aan Minister Donker, dat het bericht uit Indonesië, dat in Nederlandse kranten is
overgenomen, onjuist is.

c. Demonstratie van Ambonese kinderen
Minister Luns deelt mede, dat Susanto ook nog de optocht van Ambonese kinderen ter sprake
heeft gebracht. De Minister-President heeft hierover een gesprek gehad met de Haagse
Burgemeester. Daarbij heeft hij gezegd in het algemeen niet voor het verbieden van optochten te
zijn, maar er op gewezen, dat in het onderhavige geval om vreemdelingen gaat, terwijl het
gebruiken van kinderen voor een politieke demonstratie onwaardig is. Mr. Schokking achtte het
bezwaarlijk een vergunning te weigeren als deze voor de optocht wordt gevraagd; weigering zou
z.i. in een deel van de nationale pers slecht worden ontvangen. Minister Luns heeft vernomen, dat
het onzeker is of de kinderoptocht doorgaat, gezien de hoge kosten en het ontbreken van
eenstemmigheid bij de Ambonese organisaties.

d. Nederland en het Verre Oosten (Zie notulen MR d.d. 5 April 1954, punt 3g.)
Minister Luns deelt mede, dat aan Van Roijen opgedragen was in Washington te vragen hoe de
ontwikkeling van de Amerikaanse politiek in het Verre Oosten was. Aangezien geen antwoord
werd ontvangen is mede naar aanleiding van vragen om inlichtingen o.a. in de Kamercommissie
nog een nieuwe instructie aan Van Roijen gegeven. Daarop heeft deze een onderhoud gehad met
Bedell Smith, die er zijn spijt over uitsprak, dat Amerika Nederland niet had ingelicht. Er zou nog
geen sprake zijn van een “verenigde actie” in het Verre Oosten. Op een vraag van Van Roijen of
van Amerikaanse zijde met Indonesië gesproken was, antwoordde Bedell Smith, dat dit “voor
zover hij wist” niet het geval was. De Amerikaanse Ambassadeur Matthews heeft vervolgens
gezegd, dat hij het nuttig achtte, dat Nederland in Washington aan de bel heeft getrokken. Spreker
heeft er nog eens op gewezen, dat Nederland o.a. wat de scheepvaart, de luchtvaart en de
investeringen betreft in het Verre Oosten nog van veel belang is, zodat de Regering het wel
wenselijk achtte op de hoogte te worden gebracht over de ontwikkeling van de Amerikaanse
politiek in het Verre Oosten. Uit een en ander kan men wel concluderen, dat het gunstigste wat
van Amerika te verwachten is ten aanzien van kwesties tussen Nederland en Indonesië (o.a. inzake
Nieuw-Guinea) absolute neutraliteit is. In dit verband herinnert spreker er nog eens aan, dat b.v.
bij Stassen destijds nog steeds de indruk bleek te bestaan, dat de Nederlandse Regering de
economische posities in Indonesië bewust aan het afbreken was nu Nederland het in Indonesië
politiek niet meer voor het zeggen heeft.

De Minister-President is het met de conclusie van Minister Luns over het
Amerikaanse standpunt eens. Men moet zich realiseren, dat Amerika Indonesië wegens zijn
grondstoffen en zijn ligging belangrijker vindt dan Nederland (en Nederlands-Nieuw-Guinea).
Hoofdzaak voor Amerika is te trachten Indonesië niet communistisch te laten worden. Spreker
verschilt echter in nuance met Minister Luns over de benadering van deze zaak, aangezien hij
vreest, dat Amerika ten slotte zal zeggen weinig geinteresseerd te zijn bij Nieuw Guinea dan wel
zal vragen of Nederland bereid is aan de strijd in Indo-China mee te doen. In dit verband merkt
spreker op, dat hij bezwaar heeft tegen mededelingen, dat Nederland ook militaire steun voor de
strijd in Indo-China zou kunnen verlenen. Minister Luns heeft in een telegram aan Van Roijen
hierover iets medegedeeld, nadat o.a. de Franse Ambassadeur hem had gezegd, dat de Minister-
President ook dat standpunt innam. Nadat dit telegram verzonden was, kwam het telegram over
het gesprek met Bedell Smith, waarna aan Van Roijen getelegrafeerd is  aan dit telegram geen
uitvoering te geven. De Minister-President heeft aan de Franse Ambassadeur niet gezegd, dat
Nederlandse troepen ter beschikking zouden worden gesteld, maar in een bespreking waarbij ook
de Amerikaanse Ambassadeur aanwezig was, er op gewezen, dat op het ogenblik de gevaren in
Oost-Azië veel groter zijn dan die in Europa, terwijl Amerika zich sterker op Europa richt. Zijn
woorden waren er dus op gericht om de Amerikanen meer voor de strijd in Indo-China – welke
ook voor de zuidelijker gebieden in Oost-Azië beslissend kan zijn – te interesseren. Na de



verwikkelingen met Indonesië in de jaren na de oorlog kan men niet verwachten, dat Nederland
dienstplichtigen naar Indo-China kan zenden. Bovendien is voor Korea slechts met veel moeite
een bataljon vrijwilligers bijeen gebracht. In principe heeft spreker niets tegen de bedoelde
hulpverlening, maar practisch acht hij een belangrijke hulp van Nederland uitgesloten.
- - -
f. De goedkeuring van de financiële overeenkomst met Indonesië
Minister Luns deelt mede, dat Mr. Kortenhorst adviseerde te wachten tot hij terug was van zijn
bezoek aan Amerika, dat vijf weken zal duren, voordat de Regering een wetsontwerp tot
goedkeuring van de financiële overeenkomst met Indonesië zal indienen. Minister Van de Kieft
deelt mede dat het Kamerlid Van Rijckevorsel hem tien dagen geleden inlichtingen over de
goedkeuring van de financiële overeenkomst met Indonesië heeft gevraagd. In de brief aan de
Commissie voor Buitenlandse Zaken is verwezen naar artikel 62 van de Grondwet. Spreker leest
uit dit artikel, dat – nu tenminste 1/5 van het aantal Kamerleden heeft gevraagd de overeenkomst
aan de goedkeuring van het Parlement te onderwerpen – een wetsontwerp moet worden
ingediend. De Minister-President merkt op, dat volgens historische, z.i. merkwaardige, interpretatie
de woorden “zo spoedig mogelijk” in artikel 62 ook kunnen betekenen, dat het nooit mogelijk kan
blijken de overeenkomst ter goedkeuring aan het Parlement voor te leggen. Spreker acht dit in het
onderhavige geval niet te verdedigen.

Minister Zijlstra stelt de vraag of het niet mogelijk is deze zaak met een appèl op
het gezond verstand nog eens met de Senioren te bespreken. De Minister-President merkt op, dat
Van Rijckevorsel en Gerbrandy er in zijn geslaagd 37 handtekeningen van Kamerleden te
verzamelen, waardoor een wetsontwerp tot goedkeuring van de overeenkomst zal moeten worden
ingediend. Spreker is van oordeel, dat wel over de wijze van behandeling nog met de Senioren zal
kunnen worden gesproken. Spreker stelt voor, dat Financiën een wetsontwerp met toelichting
opstelt. De Raad besluit aldus.

g. Bezoek Voorzitter Indonesisch Parlement
Minister Luns deelt mede, dat de Voorzitter van het Indonesische Parlement verschillende
Europese landen bezoekt. Prof. Gerbrandy zal hem als Waarnemend Voorzitter van de Tweede
Kamer ook op bezoek zal krijgen.
- - -

Middagvergadering
- - -

14. Antwoordnota inzake Ir. Manusama (Brief van de Minister zonder Portefeuille Luns d.d. 15 April
1954, nr. 46544, met bijlage.)
Minister Luns deelt mede, dat een wijziging in de vierde alinea op blz. 1 moet worden aangebracht
in hetgeen Minister Beyen indertijd heeft gezegd.

Minister Algera herinnert er aan, dat ook een nota van Buitenlandse Zaken is
ontvangen over de rechtspositie van de Zuid-Molukken, welke naar spreker meent met het
onderhavige punt samenhangt. Als men namelijk tot de conclusie zou komen, dat de RMS een
rechtsgeldig bestaan heeft, zal het antwoord aan Indonesië anders moeten luiden. Aangezien
spreker er behoefte aan heeft zijn mening over het stuk van Buitenlandse Zaken over de
rechtspositie in een nota neer te leggen, zou hij deze zaken willen aanhouden. De Minister-President
gaat er mede accoord over de nota inzake de Zuid-Molukken nog eens te spreken. De
antwoordnota over Ir. Manusama moet men echter thans wel afdoen, aangezien de Regering zich
anders in een onmogelijke situatie brengt. Minister Kernkamp is eveneens van oordeel, dat deze
beide nota’s gesplitst moeten worden behandeld. In de antwoordnota zou spreker de aanhef van
de vijfde alinea op blz. 1 als volgt willen wijzigen: “Aangezien het vermoeden bestond, dat Ir.
Manusama…..”, terwijl hij de twee laatste alinea’s van de nota zou willen schrappen en in de



voorgaande alinea in plaats van “volgende maatregelen” alleen “maatregelen” zou willen lezen.
Minister Beel zou de voorlaatste alinea wel willen handhaven. De Minister-President stelt voor beide
alinea’s te handhaven, maar alleen het woord “ volgende” te schrappen. De Raad verklaart zich na
enige discussie hiermede accoord en aanvaardt overigens de nota, waarbij de Ministers
Algera en Kernkamp laten aantekenen, dat zij tegen zijn.
- - -


